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 ]شهروند[ این روزها رفع فیلترینگ تبدیل به یکی از سوژه های پربحث و سوال 
میان خبرنگاران و مسئولان مرتبط شده است. موضوعی که وعده رفع آن در دولت 
چهاردهم پررنگ تر شد و چنین به نظر می رسد مسئولان این دولت نیز در حوزه 
تخصصی خود در حال تلاش برای رفع پله به پله فیلترینگ هستند.  در این زمینه، یکی 
از مراجعی که باید تکلیف فیلترینگ را مشخص کند شورای عالی فضای مجازی است 
و در همین باره سعیدرضا عاملی عضو شورای عالی فضای مجازی در برنامه شیوه که 
از شبکه چهار سیما پخش شد، اعلام کرد »ممکن است تکلیف فیلترینگ در هفته 
جاری و در شورای عالی فضای مجازی مشخص شود.« بر اساس پیگیری های به عمل 
آمده، سه شنبه سوم دی ماه جلسه شورای عالی فضای مجازی با حضور رؤسای قوا 

برگزار می شود.

پای متا و ایکس هم به میانه فیلترینگ ایران آمد
در هفته های گذشته نیز ستار هاشمی، وزیر ارتباطات در گفت وگو با رسانه های 
مختلف از تلاش دولت برای رفع تدریجی فیلترینگ گفته بود و البته یک خبر جالب 
هم داده بود که پای متا و شبکه اجتماعی ایکس را هم به میان آورده بود. بر اساس 
ح این وزارتخانه برای اعمال حکمرانی قانونی  مصاحبه وزیر ارتباطات، در خصوص طر
بر فضای مجازی و رفع فیلترینگ در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در این زمینه چه 
تدبیری برای تعامل با شرکت متا و ایکس برای رفع فیلتر واتساپ و توییتر مد نظر 
دارید، چون گویا این شرکت اعلام کرده که حاضر به مذاکره با ایران نیست؟ گفته بود: 
»توجه به حکمرانی قانونی مد نظر مقام معظم رهبری، محور کار در مرکز ملی فضای 
ح ما مورد عنایت قرار گرفت و یکی از این موارد،  مجازی است. چندین موضوع در طر
استفاده از ظرفیت دیپلماسی و مذاکره است. البته این مسئله محورهای مختلفی 

داشت و چند بُعدی است و از آن ظرفیت ها می توان در موقع خود استفاده کرد.«
از سوی دیگر، وزیر ارتباطات هفته گذشته نیز باز هم درباره برنامه دولت برای 
رفع فیلترینگ گزارشی کوتاه و البته جالب توجه ارائه کرد و گفت: »رفع فیلترینگ 
به جد در دستور کار دولت قرار دارد و جلسات بسیاری در مرکز ملی فضای مجازی 
برگزار شد.روی موضوعات مهم و اشتراکات مهم، مسائل جمع بندی شده و درباره 
راه برون رفت از وضعیت موجود بحث در حال انجام است.« یک منبع آگاه در نهاد 
ریاست جمهوری، درباره محتوای جلسات برگزار شده اینطور بیان کرد که محتوای 

جلسه بیشتر از آنکه سیاسی باشد،  فنی است. به گفته او سالم سازی فضای مجازی 
و صیانت از دسترسی کودکان و نوجوانان به ویژه در اینستاگرام از مهم ترین مسائلی 
ح شده و به نظر می رسد که فیلترینگ به صورت پلکانی  است که در این جلسات مطر

برداشته خواهد شد.

کدام پلتفرم ها رفع فیلتر می شود؟
شنیده ها حاکی از آن است که برای رفع فیلتر کامل نیاز به زیرساخت داریم و 
 باتوجه به ظرفیت شبکه، امکان رفع فیلتر کامل وجود ندارد. بر همین اساس برخی 
از این است که در مرحله اول گوگل پلی و یوتیوب رفع فیلتر  گمانه زنی ها حاکی 
که  مجازی  فضای  عالی  شورای  پیشین  جلسه  در  پزشکیان  می شوند.مسعود 
سه شنبه ۲۲ آبان ماه برگزار شده بود، عنوان کرده بود که ادامه روند فیلترینگ با توجه 
به ایجاد نارضایتی های عدیده برای مردم قابل قبول نیست، لذا باید برای اصلاح این 
روند همه نهادهای حاکمیتی به زبان و نگاه مشترک برسند. رئیس جمهور در جلسه 
پیشین شورای عالی فضای مجازی دستور داده بود که با تشکیل کارگروهی به فوریت 
ابعاد مختلف این موضوع بررسی و نتیجه نهایی را برای تصمیم گیری در جلسه آتی 

شورا ارائه شود.

معاون اول رئیس جمهور ضمن انتقاد از دخالت ها 
در امور آموزش عالی، گفت: این دخالت ها از سوی 
سال   ۴۰ در  ندارند،  دانشگاه  به  ربطی  که  نهادهایی 
آنکه  جای  به  است،  گرفته  صورت  بسیار  گذشته 
صادقانه و صمیمانه، مسائل حل شود،  آنها را سیاسی 
سیاسی  فضای  در  که  است  مشخص  و  کرده اند 
در  عارف«  »محمدرضا  کرد.  گیری  تصمیم  نمی شود 
جلسه »شورای عالی عتف« با انتقاد از عدم توجه به 
سند چشم انداز در حوزه علوم، تحقیقات و فناوری 

کشور گفت: در اوایل دهه هشتاد، به برنامه سوم توسعه که عملاً برنامه اصلاح 
ساختار بود، پرداخته شد. در آن زمان یکی از بخش های بسیار موفق در دو دهه 
گذشته، بخش آموزش عالی بود که از حدود ۱۷۰ هزار دانشجو در اوایل انقلاب به 
بیش از ۳ میلیون دانشجو رسیده  و با وجود مشکلات فراوان، دوره های تحصیلات 
تکمیلی هم راه افتاده بود، همچنین  پژوهش و ارتباط صنعت و دانشگاه  به 
وضعیت قابل قبولی رسیده بود. وی افزود:  در این دوران، ضرورت سامان جدیدی 
در این حوزه احساس شد و اصلاح ساختار یا قانون تاسیس وزارت علوم، تحقیقات 
و فناوری در دستور کار قرار گرفت که کار بسیار پیچیده و سختی بود که چالش هایی 

با مراکزی دیگر مانند شورای عالی انقلاب فرهنگی ایجاد کرد.   

ارزیابی جدی درباره شورای عتف صورت گیرد
عارف گفت: اکنون زمان آن است که یک ارزیابی جدی درباره شورای عتف 
صورت گیرد، در حالی که طی این چند دهه نقدی از عملکرد شورا ندیده ایم.  
معاون اول رئیس جمهور افزود:  بنا بود دانشگاهی در ۱۰۰ دانشگاه اول دنیا 
داشته باشیم اما اکنون در ۳۰۰ دانشگاه اول هم حضور نداریم و بهترین رتبه 
ما ۳۳۴ است. عارف گفت:  در حوزه »های تک« در ۲۰۲۳ رتبه ۶۳ را داشتیم و در 
سال بعد به رتبه ۶۴ و در منطقه به رتبه هفتم رسیده ایم و در شاخص فناوری 
و نوآوری در ۲۰۲۲ رتبه ۷۵ و در ۲۰۲۴ رتبه ۷۹ در آموزش در ۲۰۲۲ رتبه ۷۱ و در ۲۰۲۴ به 
رتبه ۸۱ رسیده ایم و حال سئوال این است که اگر این شورای عالی نمی بود، کجا 
بودیم، باید ببینیم که شورای عتف در ارتقای امور دانشگاه به عنوان هادی و 

مسئول علم و فناوری چه کار کرده است؟

  بیش از هر زمانی نیاز به شورای برجسته ملی دارد
وی افزود: اگر ۴۰ سال گذشته را ببینیم فراز و نشیب های عجیب و غریبی در 
دانشگاه داشته ایم که بخشی از آن ضد علم بوده و  ضد چشم اندازی بوده است 
که مقام معظم رهبری به آن توجه داشته اند. معاون اول رئیس جمهور افزود: 
را نگاه کنید و بعد ببینید فضای دانشگاه ها و  فرمایشات مقام معظم رهبری 

آن  با  چقدر  ما  عالی  آموزشی  مجموعه  کل  عملکرد 
سازگار است و آیا ما همسو با نگاه رهبری و راهبردهای 
ایشان جلو رفته ایم؟ عارف گفت: در حوزه »مهاجرت 
نخبگان«  می بینیم که جوانان برجسته و نخبه کشور 
با زحمت اساتید و پیر شدن آنها علم یاد می گیرند اما 
غ التحصیلی رها شده و در هفت خان جذب،  بعد از فار
که  عتف  شورای  چقدر  می شوند،  پژمرده   و  خسته 
مسئولیت تولید علم و فناوری را دارد به این مسائل 
پرداخته است؟ آیا تنها صرف تشکیل چند کارگروه و 
تولید چند مقاله یعنی اینکه به وظیفه مان عمل کرده ایم؟ وی افزود: ماموریت این 
شورا، تحقق فرمایشات مقام معظم رهبری برای پنج دهه آینده است. امروز کشور 

ما بیش از هر زمانی نیاز به یک شورای برجسته ملی دارد.

اصلاح کشور از اصلاح دانشگاه آغاز می شود
عارف افزود: اصلاح کشور از اصلاح دانشگاه شروع  می شود، ما که نگاه امام 
)ره( و مقام معظم رهبری را قبول داریم، حالا باید ببینیم که چه مقدار در آن 
مسیر رفته ایم و شورای عتف به جای پرداختن به موضوعات علمی و فناوری 
کشور چقدر به دنبال تشکیلات و تشکیل کارگروه ها و کمیته ها بوده است. وی 
تاکید کرد: برای رفع این مشکلات باید نگاهمان را به سند چشم انداز که میثاق 
و تعهد ما است تغییر بدهیم ، باید کمبودها را جبران کنیم. معاون اول رئیس 
جمهور گفت: ما باید جایگاه اول را در منطقه به دست بیاوریم و برای رسیدن به 
این هدف ممکن است مجبور باشیم که به جای ۱۴۰۴ سال های ۱۴۱۰ یا ۱۴۱۲ را به 
عنوان چشم انداز در نظر بگیریم اما باید حتما به این چشم انداز برسیم. عارف 
ح کنیم و بگوییم که  تصریح کرد:  ما باید صادقانه موانع را با نهادهای ذیربط مطر
این موانع را داریم، باید ببینم جوان مان بعد از خروج از دانشگاه، با جوانمان 

در هنگام ورود از لحاظ علمی، اخلاقی و فرهنگی چقدر تفاوت پیدا کرده است.

قصد حاکم کردن یک نگاه خاص را نداریم
وی با بیان اینکه شورای عتف، شورای وزارت علوم نیست بلکه شورای عالی 
آموزش عالی و فناوری است که باید شوراهای دیگر را هم هدایت کند گفت: در 
این دوره با جدیتی که در وزیر علوم و همکارانشان و دولت وجود دارد مسیر 
روبه جلو و جدی ای را در حوزه علم، تحقیقات و فناوری دنبال خواهیم کرد، شما 
مطمئن باشید که دولت پشت سر شماست، و اگر ما حرکت خوبی را ببینیم 
حتما حمایت  می کنیم بدون آنکه قصد دخالت و حاکم کردن یک نگاه خاص 
را داشته باشیم، ملاک ما فرمایشات مقام معظم رهبری، سند چشم انداز و 

اسناد بالادستی است.

سیدحسن خمینی: 

یم به  سادگی از کنار احکام الهی نگذر
سیدحسن خمینی گفت: به سادگی از کنار احکام الهی 
آسیب های جهان  از  نگذریم و سست نگیریم. یکی 
امروز این است که دین را شل می گیریم. این بدان معنا 
نیست که متعصب باشیم و با کسی پرخاشگری کنیم؛ 
در  اینکه  است.  خودمان  شخص  به  راجع  ما  سخن 
مقابل دیگران چگونه رفتار کنیم بحث دیگری است. 
حجت الاسلام و المسلمین سیدحسن خمینی در مراسم شب میلاد حضرت 
فاطمه زهرا )س( و فرزند برومندش حضرت امام خمینی در حرم مطهر امام که با 
با اشاره به پرورش شخصیت »فضّه«  زائران برگزار شد، طی سخنانی  حضور 
توسط صدیقه طاهره )س(، او را شخصیتی ذکر کرد که به واسطه خدمت به 
خانواده حضرت زهرا )س(، امیرالمومنین )ع( و حسنین )علیهماالسلام( در 
« قرار گرفت، اظهار کرد: انسان های بزرگ اینگونه اند که صرفا  قرآن در زمره »ابرار
خودشان حرکت نمی کنند، بلکه یک جامعه را به حرکت در می آورند. عظمت 
آنها فقط خودشان را در برنمی گیرد، بلکه اطرافشان را نیز روشن می کند؛ بر 
)ص(  پیامبر چون  شخصیتی  کنار  در  نیز  زهرا  فاطمه  شخص  اساس  همین 

تربیت می شود.

سید علی خمینی: 

هر سیاست یا قانونی که موجب تقویت شکاف های 
ع است اجتماعی شود، مشکوک و ممنو

در سالروز میلاد حضرت فاطمه زهرا و زادروز میلاد امام 
خمینی، حجت الاسلام و المسلمین سید علی خمینی 
در مراسمی در بیت امام خمینی در نجف به سخنرانی 
فوق  شرایط  به  اشاره  با  خمینی  علی  سید  پرداخت. 
العاده حساس و خطیر منطقه از جمله حوادث اخیر 
فعال  به  نسبت  عراقی  مقامات  گزارشهای  و  سوریه 
شدن هسته های داعش و جنایات بی پرده رژیم اشغالگر قدس و وضعیت 
سوریه  مردم  برای  ما  افزود:  متحده،  ایالات  آینده  دولت  سیاست  در  مبهم 
استقرار و استقلال و برای همه منطقه آرامش و صلح را آرزو می کنیم، ولی صفحه 
معادلات منطقه گویای چنین چیزی نیست! سید علی خمینی با تاکید بر لزوم 
هوشیاری کامل مردم و مسئولین در این شرایط حساس، گفت: آنچه امروز 
بیش از هر زمان دیگری به آن احتیاج داریم وحدت کلمه و اجماع بر نقاط مشترک 
همه ایرانیان است. در شرایط فعلی هر سیاست یا اقدام یا قانونی که موجب 

تقویت شکافهای اجتماعی شود، مشکوک و ممنوع است.

 جانشین اطلاعات سپاه: 

راهبرد دشمن بی ثباتی و ناامنی در ایران است
که  راهبردی  گفت:  سپاه  اطلاعات  سازمان  جانشین 
تعریف  اسلامی  جمهوری  برای  روزها  این  دشمن 

می کند، بی ثبات سازی و ناامنی در داخل کشور است. 
و  تکریم  مراسم  در  سیاری  مهدی  پاسدار  سردار 
معارفه مسئول معاونت اطلاعات سپاه استان قزوین 
اندیشکده  به  مجهز  اسرائیل  رژیم  امروز  کرد:  اظهار 
هایی با حضور کمیته هایی است که اعضای این کمیته ها عمدتا نیروهای 
نظامی و امنیتی بازنشسته رژیم هستند و معتقدند از طریق اقدام نظامی و 
آنها  کرد:  اضافه  وی  ندارد.  وجود  اسلامی  جمهوری  براندازی  امکان  امنیتی 
معتقدند خروجی سه اقدام نظامی، امنیتی و سایبری باید منجربه بی ثباتی و 
ناامنی و اغتشاش در داخل جمهوری اسلامی شود، بنابراین آنها معتقدند اگر 
خروجی این سه مولفه منجربه بی ثباتی در داخل نشود، اقدام نظامی و امنیتی و 

سایبری نمی تواند کاری از پیش ببرد.
شد:  یادآور  ایران  ملت  به  ها  انگلیسی  نگاه  به  اشاره  با  سیاری  سردار 
که  نیرویی هستند  از  برخوردار  این مردم  که  خوبی می دانند  به  انگلیسی ها 

امکان اقدام نظامی یا امنیتی تاثیرگذار علیه آن ها وجود ندارد.
خود  اخیر  هفته   ۲ فرمایشات  در  رهبری  معظم  مقام  گفت:  مسئول  این 
فرمودند ترسیم بعد از تبیین آمده و این بدان معناست که اگر تبیین به درستی 
صورت گیرد ذهن درست شکل خواهد گرفت و وظیفه ما، تبیین، ترسیم و 

ایجاد امید در جامعه است.

سرلشکر موسوی: 

مقاومت فلسطین چهره واقعی نظام سلطه را نشان داد
و  فلسطین  مقاومت  گفت:  ارتش  کل  فرمانده 
مجاهدان غزه مانند یک آینه شفاف چهره کریه و واقعی 

نظام سلطه و رژیم صهیونی را نشان داد.
اولین  موسوی  عبدالرحیم  سید  سرلشکر  امیر 
انسانی  سرمایه  رشد  و  ارزیابی  کانون های  جشنواره 
ارتش که در مرکز همایش های کوثر سازمان عقیدتی 
با  که  فلسطین  مقاومت  بر  رحمت  و  درود  شد،گفت:  برگزار  ارتش  سیاسی 
ایستادگی شگفت آور خود صحنه جدیدی پیش روی همه جهانیان باز کرد و 
چهره واقعی جنایتکاران، دروغگویان و ریاکاران را به عالم و به تاریخ نشان داد. 
وی افزود: اگر مقاومت می خواست به روش های معمول فریاد مظلومیت و 
ندای حق را به گوش جهان برساند، با هزینه های گزاف و زمان های طولانی هم 
نمی توانست، اما امروز در جهان، نام فلسطین و آرمان مقاومت فلسطین به 

گوش و قلب همه حق طلبان عالم رسیده است.
فرمانده کل ارتش با بیان اینکه مقاومت فلسطین و مجاهدان غزه مانند یک 
آینه شفاف چهره کریه و واقعی نظام سلطه و رژیم صهیونی را نشان داد، تاکید 
کرد: مغزهای مادی و بی خدای استکباری و صهیونی تصور کردند با شکستن 
این آینه هدف او را محو می کنند، غافل از اینکه آینه اگر هزار تکه بشود، هزار آینه 

است و باز هم نور حق و سیاهی باطل را منعکس می کند.
یا  جوامعی  می بینیم  گاهی  تاریخ  روند  در  اینکه  گفت:  موسوی  سرلشکر 
عبرت های  از  هم  این  می کشند  مقاومت  از  دست  علی الظاهر  کشورهایی 
از  بیشتر  بسیار  کردن  سرخم  هزینه  کند  یادآوری  که  است  تاریخ  آموزنده 
ایستادگی است. خوی نظام سلطه و گردنکشان، خوی جلادی است و جلاد 

گردنی را که خم شود قطع خواهد کرد.
با پیروز جلوه دادن  کرد: امپراتوری رسانه ای غرب می خواهند  وی تصریح 
خود مقاومت را مرعوب کنند،  در حالی که مقاومت ممکن است زخمی شود 
اما مرعوب نخواهد شد. مقاومت در دنیا افتخار و پیروزی یا شهادت و در آخرت 
آنهایی باید بترسند که در دنیا منفورهستند، لعن و  جوار قرب الهی را دارد؛ 

نفرین و نابودی دارند و در آخرت جهنم قهر خداوند را.

شورای عالی فضای مجازی فردا تشکیل جلسه می دهد

تعیین تکلیف رفع فیلترینگ در هفته جاری؟
خبر

مدیرمسئولسردبیرورودبهتصحیحشروعصفحهآرایی

خروجازتصحیحاتمامصفحهآرایی

 معاون اول رئیس جمهور در جلسه »شورای عالی عتف«  از مسیرهای طی شده دانشگاهی انتقاد کرد

پیر شدن نخبگان در هفت خان جذب

معاون اول رئیس جمهور 
ضمن انتقاد از دخالت ها 

در امور آموزش عالی، 
گفت: این دخالت ها از 

سوی نهادهایی که ربطی 
به دانشگاه ندارند، در ۴۰ 

سال گذشته بسیار صورت 
گرفته است، به جای آنکه 

صادقانه و صمیمانه، 
مسائل حل شود،  آنها 

را سیاسی کرده اند و 
مشخص است که در 

فضای سیاسی نمی شود 
تصمیم گیری کرد

سعیدرضا عاملی،  عضو 
شورای عالی فضای مجازی 

در برنامه شیوه که از 
شبکه چهار سیما پخش 

شد، اعلام کرد »ممکن 
است تکلیف فیلترینگ 

در هفته جاری و در شورای 
عالی فضای مجازی 

مشخص شود.« بر اساس 
پیگیری های به عمل آمده، 

سه شنبه سوم دی ماه 
جلسه شورای عالی فضای 

مجازی با حضور رؤسای قوا 
برگزار می شود.

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
از نامه ۱۲۸ نماینده به رئیس جمهور برای ارائه راهکارها 

خ ارز خبر داد. و پیشنهادهایی به منظور کنترل نر
حسین صمصامی در حاشیه جلسه علنی مجلس 
نماینده   ۱۲۸ گفت:  خبرنگاران  به  اسلامی  شورای 
مجلس نامه ای به رئیس جمهور با موضوع راهکارهایی 
خ ارز نوشتند که حتما اسامی این افراد  برای کنترل نر
اقتصادی  کمیسیون  عضو  کرد.  خواهیم  منتشر  را 
مجلس افزود: در این نامه به ریاست محترم جمهور 
توضیح داده شده است که موضوع معیشت اولویت 
و در  تورم  و در بحث معیشت موضوع  کشور است 
بحث تورم موضوع ارز حائز اهمیت است، چرا که تورم 

در نهایت باعث افرایش قیمت ها خواهد شد. نماینده 
مردم تهران در مجلس یادآور شد: براساس اطلاعات 
بانک مرکزی در ترکیب منابع نقدینگی، خالص بدهی 
بخش دولتی به سیستم بانکی حدود ۱۰ الی ۱۲ درصد 
اصلی  عامل  می دهند  بانک ها  که  وام هایی  و  است 
افزایش نقدینگی در کشور است. وی با بیان اینکه در 
نامه  ۱۲۸ نماینده به رئیس جمهور، دو راهکار پیشنهاد 
شده است، گفت: راهکار اول اجرای سیاست های ارزی 
خ دادن است. چرا که در حال حاضر  است که در حال ر
خ آن  بانک مرکزی ارز کالاهای اساسی را کم می کند و نر
را به نیمایی تغییر داده است. ادامه این روند موجب 
افزایش قیمت کالاها خواهد شد. از سوی دیگر بیش 

خ نیما واردات می شود  از ۷۰ درصد از کالاهای کشور با نر
خ نیمایی کشور تورم شدیدی به جامعه  و افزایش نر

تحمیل خواهد کرد.
خ ارز در داخل کشور  صمصامی اضافه کرد: افزایش نر
انجام می شود و ربطی به انتخاب ترامپ و غیره ندارد. بر 
همین اساس دولت باید بازار آزاد قاچاق را طبق قانون 
خ منطقی و علمی برای بازار  مجلس از بین برده و یک نر
ارز تعیین کند. وی خاطرنشان کرد: ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان 
نرخی بود که برای بازار ارز تعیین کرده بودیم. همچنین 
البته هنوز  بایستیم.  باید در مقابل فرارهای مالیاتی 
پاسخ نامه نمایندگان به رئیس جمهور داده نشده و ما 

منتظر پاسخ هستیم.

خ ارز را ارائه کردند ۱۲۸ نماینده مجلس در نامه ای به رئیس جمهور راهکارهای کنترل نر
 


